

## الخطة الدراسية و توصيف المقررات لبرنامج بكالوريوس التمريض

المستوى (3)				
رمز المقرر	اسم المقرر	الساعات	المتطلب السابق	المتطلب المتزامن
231 تمض	مبادئ علم التشريح	4(1+3)		232 تمض
232 تمض	مبادئ علم وظائف الأعضاء	4(1+3)		231 تمض
233 تمض	أساسيات التمريض/نظري	4(0+4)		234 تمض
234 تمض	أساسيات التمريض/ مختبر	4(4+0)		233 تمض
235 تمض	علم النفس الاجتماعي	2(0+2)		
المجموع	18			

المستوى (4)				
رمز المقرر	اسم المقرر	الساعات	المتطلب السابق	المتطلب المتزامن
241 تمض	التقييم الصحي	3(1+2)	233 تمض + 234 تمض	
242 تمض	تمريض صحة البالغين 1 نظري	4(0+4)	233 تمض + 234 تمض	243 تمض
243 تمض	تمريض صحة البالغين 1 عملي	3(3+0)	233 تمض + 234 تمض	242 تمض
241 طبي	الأحياء الدقيقة الطبية	3(1+2)		
207كيم	كيمياء حيوية	2(0+2)		
102سلم	الإسلام و بناء المجتمع	2(0+2)		
المجموع	17			

المستوى (5)				
رمز المقرر	اسم المقرر	الساعات	المتطلب السابق	المتطلب المتزامن
351 تمض	تمريض صحة البالغين 2 نظري	3(0+3)	242 تمض + 243 تمض	352 تمض
352 تمض	تمريض صحة البالغين 2 عملي	3(3+0)	242 تمض + 243 تمض	351 تمض
353 تمض	نمو وتطور الإنسان	2(0+2)		
354 تمض	التثقيف الصحي	2(0+2)		
355 تمض	مبادئ التغذية	3(0+3)		
356 تمض	الجوانب الدوائية في عناية المرضى	3(0+3)		
103عرب	التحرير العربي	2(0+2)		
المجموع	18			

المستوى (6)				
المتطلب المتزامن	المتطلب السابق	الساعات	اسم المقرر	رمز المقرر
تمض 362	تمض 351+تمض 352	3(0+3)	تمريض صحة الأم وحديثي الولادة / نظري	تمض 361
تمض 361	تمض 351+تمض 352	3(3+0)	تمريض صحة الأم وحديثي الولادة / عملي	تمض 362
تمض 364	تمض 351+تمض 352	3(0+3)	تمريض صحة الأطفال / نظري	تمض 363
تمض 363	تمض 351+تمض 352	3(3+0)	تمريض صحة الأطفال / عملي	تمض 364
		3(0+3)	الفيسيولوجيا المرضية	تمض 365
		2(0+2)	أسس النظام السياسي في الإسلام	104 سلم
			17	المجموع

المستوى (7)				
المتطلب المتزامن	المتطلب السابق	الساعات	اسم المقرر	رمز المقرر
		2(0+2)	النظام الاقتصادي في الإسلام	103 سلم
تمض 472	تمض 351+تمض 352	3(0+3)	تمريض صحة المجتمع / نظري	تمض 471
تمض 471	تمض 351+تمض 352	3(3+0)	تمريض صحة المجتمع / عملي	تمض 472
تمض 474	تمض 351+تمض 352	3(0+3)	تمريض الصحة العقلية / نظري	تمض 473
تمض 473	تمض 351+تمض 352	3(3+0)	تمريض الصحة العقلية / عملي	تمض 474
		3(0+3)	أساليب البحث التمريضي والتحليل الإحصائي	تمض 475
			17	المجموع

المستوى (8)				
المتطلب المتزامن	المتطلب السابق	الساعات	اسم المقرر	رمز المقرر
	تمض 351+تمض 352	5(3+2)	تمريض الحالات الطارئة	تمض 481
تمض 483	تمض 351+تمض 352	3(0+3)	الإدارة و القيادة في التمريض /نظري	تمض 482
تمض 482	تمض 351+تمض 352	2(2+0)	الإدارة و القيادة في التمريض /عملي	تمض 483
		3(0+3)	تكنولوجيا المعلومات في التمريض	تمض 484
		2(0+2)	التمريض اتجاهات وقضايا	تمض 485
		2(0+2)	الممارسة المبنية على البرهان و التفكير الناقد	تمض 486
			17	المجموع

و بعد ذلك ينتظم الطالب/الطالبة في التدريب الداخلي الإلزامي (الامتياز) لمدة عام في إحدى المستشفيات المعتمدة قبل حصوله على درجة البكالوريوس في العلوم الطبية التطبيقية في التمريض.

توصيف المقررات الدراسية لبرنامج التمريض

<b>Code &amp; No: NUR 231</b>	<b>الرقم و الرمز: 231 تمض</b>
<b>Course: Principles on Anatomy</b>	<b>اسم المقرر: مبادئ علم التشريح</b>
<b>Credits: 4(3+1+0)</b>	<b>الساعات: 4(0+1+3)</b>
<b>Pre-requisite: BIO 106</b>	<b>متطلب سابق: 106 حيا</b>
<b>Co-requisite: NUR 232</b>	<b>متطلب متزامن: 232 تمض</b>
<p>يقدم هذا المقرر فكرة مبسطة عن تشريح الجسم البشري و ذلك عن طريق استعراض أجهزة الجسم المختلف ومنها الجهاز الهيكلي العضلي, الجهاز الدوري و القلب, الجهاز التنفسي , الجهاز الهضمي , الجهاز البولي و التناسلي, الغدد الصماء, الجلد و الجهاز العصبي. و سوف يتم تدعيم الدرس النظري بالجانب العملي لتوسيع أفاق الطلبة.</p>	
<p>This course introduces human anatomy in an easy way. Topics include; the musculoskeletal system, the cardiovascular system, the integumentary system, the urinary system, the respiratory system, the digestive system, the endocrine system, the reproductive system, and the nervous system. The theoretical part will be enhanced through practice in lab.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 232</b>	<b>الرقم و الرمز: 232 تمض</b>
<b>Course: Principles of Physiology</b>	<b>اسم المقرر: مبادئ علم وظائف الأعضاء</b>
<b>Credits: 4(3+1+0)</b>	<b>الساعات: 4(0+1+3)</b>
<b>Pre-requisite: BIO 106</b>	<b>متطلب سابق: 106 حيا</b>
<b>Co-requisite: NUR 231</b>	<b>متطلب متزامن: 231 تمض</b>
<p>يتعرض هذا المقرر لمناقشة وظائف أجهزة الجسم المختلفة مع إشارة لبعض التطبيقات السريرية ذات الصلة بتخصص التمريض. ويشمل ذلك دراسة الدم والدورة الدموية، التنفس، تنظيم الشوارد والماء، النظام البولي، هضم امتصاص الغذاء، الغدد الصماء، العضلات والجهاز العصبي، كما أن المقرر يتعرض الى ذكر الأمثلة من الأمراض التي تختل فيها الوظائف الطبيعية. وسوف يتم تدعيم الدرس النظري بالجانب العملي لتوسيع أفاق الطلبة.</p>	
<p>This course introduces human anatomy in an easy way. Topics include; the musculoskeletal system, the cardiovascular system, the integumentary system, the urinary system, the respiratory system, the digestive system, the endocrine system, the reproductive system, and the nervous system. The theoretical part will be enhanced through practice in lab.</p>	

<b>Code &amp; no: NUR 233</b>	<b>الرقم والرمز: 233 تمض</b>
<b>Course: Fundamentals of Nursing /Theory</b>	<b>اسم المقرر: أساسيات التمريض النظري</b>
<b>Credits: 4(4+0+0)</b>	<b>الساعات: 4(0+0+4)</b>
<b>Pre-requisite:</b>	<b>متطلب سابق:</b>
<b>Co-requisite: NUR 231+ NRS 232</b>	<b>متطلب مترامن: 231 تمض+232 تمض</b>
<p>هذا المقرر النظري يهدف إلى تزويد طالب التمريض بالمعرفة و المعلومات التاريخية التي تربط ما بين ماضي وحاضر مهنة التمريض. ويستعرض المقرر مراحل التطور التاريخية لمهنة التمريض في العالم والوطن العربي والمملكة و العوامل التي أثرت على كل مرحلة من هذه المراحل. من خلال هذا المقرر يتعرف الطالب على مفاهيم و نظريات التمريض المختلفة و أثرها على تطور مهنة التمريض. و يتم التركيز بشكل أساسي على المنهجية التمريضية و تطبيقاتها في الممارسة التمريضية العملية كذلك فإن المقرر يناقش مهارات التمريض الأساسية, التغذية, الصحة و النظافة, الحركة, الحماية, الأدوية و حساباتها و طرق إعطائها للمرضى.</p>	
<p>This theoretical course is designed to provide nursing students with the knowledge and information that will combine between the past and recent history of nursing. The course focuses on the history of nursing in the world as well as the Arab countries and the kingdom. Specific emphasis is placed on the stages of the development throughout the history of nursing profession. The influence on each of stage of development is emphasized. Throughout the course, students will be introduced to variety of concepts and nursing theories .Specific emphasis will be placed on the nursing process and its applications in nursing practice. The principle of the basic nursing skills, hygiene, nutrition, mobility, safety, and medication calculations and administration will be addressed.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 234</b>	<b>الرقم و الرمز: 234 تمض</b>
<b>Course: Fundamentals of Nursing/ Clinical</b>	<b>اسم المقرر: أساسيات التمريض/ العملي</b>
<b>Credits: 4(0+4+0)</b>	<b>الساعات: 4(0+4+0)</b>
<b>Pre-requisite:</b>	<b>متطلب سابق:</b>
<b>Co-requisite: NUR 233</b>	<b>متطلب مترامن: 233 تمض</b>
<p>هذا المقرر مترامن مع مقرر أساسيات التمريض النظري و يمثل الجانب العملي له و يركز المقرر على إيضاح المنهجية التمريضية و تطبيقاتها في مهنة التمريض. كما يركز المقرر على تطبيق مفاهيم الاتصال و التواصل مع المرضى, الصحة و النظافة, التغذية, الحركة, الأمان و الحماية, حسابات الأدوية و طرق إعطائها من خلال التدريب داخل المختبرات قبل الذهاب إلى المستشفيات.</p>	
<p>This course is a co-requisite to the theoretical part of fundamentals of nursing. It focuses on exploring the nursing process and its application in nursing practice. Students apply the concepts of communication, hygiene, nutrition, mobility, safety, and medication calculation and administration in the lab prior to their contact with the patients in hospitals.</p>	

<b>Code &amp; No: PSY 235</b>	<b>الرقم والرمز: 235 نفس</b>
<b>Course: Psycho sociology</b>	<b>اسم المقرر: علم النفس الاجتماعي</b>
<b>Credits: 2(0+2+0)</b>	<b>الساعات: 2 (2+0+0)</b>
<b>Pre – requisite</b>	<b>متطلب سابق:</b>
<b>Co- requisite</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>هذا المقرر يهدف الى دراسة العوامل الاجتماعية والنفسية التي تؤثر في السلوك الإنساني والظروف التي تؤدي الى الاضطرابات السلوكية والنفسية واضطراب الشخصية. ويتعرف الطالب من خلال هذا المقرر على نظريات علم النفس الاجتماعي والسلوك والمشاعر والتفكير.</p>	
<p>This course aimed to study social and psychological factors which affect the human behavior and conditions which lead to disturbances in social and psychological status. Through this course student will learn about theories of psycho-sociology, attitude, thinking and emotions.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 241</b>	<b>الرقم و الرمز: 241 تمض</b>
<b>Course: Health Assessment</b>	<b>اسم المقرر: التقييم الصحي</b>
<b>Credits: 3(2+1+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+1+2)</b>
<b>Pre-requisite: NUR 233+ NUR 234</b>	<b>متطلب سابق: 233 تمض + 234 تمض</b>
<b>Co-requisite</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>هذا المقرر له شقين نظري وعملي؛ يهدف الجزء النظري إلى تزويد طلبة التمريض بالمعرفة و المهارات اللازمة لتقييم الحالة الجسدية و النفسية للمرضى من مختلف الفئات العمرية، حيث يركز هذه المقرر بشكل رئيس على الأبعاد الجسدية، النفسية والاجتماعية للمرضى. كما سيعرض المقرر الاختلافات الطبيعية وغير الطبيعية لدى المرضى. و يهدف الجزء العملي من المقرر إلى توفير الفرصة لطلبة التمريض في التدريب على أساليب المقابلة و الملاحظة، و القيام بتقييم حالة المرضى من خلال عملية التأمل و الجس و القرع و الإصغاء داخل المختبر و من ثم في أماكن الرعاية المختلفة.</p>	
<p>This course divided into two parts; the theoretical part is designed to provide nursing students with the knowledge and skills needed to assess the physical and mental health status of clients with different age groups. Specific attention is given to the bio-psychosocial and spiritual dimension of the clients. Normal and abnormal variations are also addressed. The practical part of this course aimed at providing nursing students with the opportunity to use interview, observation, percussion, palpation, inspection, and auscultation in assessing clients in the lab and later in health care settings.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 242</b>	<b>الرقم و الرمز: 242 تمض</b>
<b>Course: Adult Health Nursing-1/ Theory</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة البالغين-1/نظري</b>

<b>Credits: 4(4+0+0)</b>	<b>الساعات: 4(0+0+4)</b>
<b>Pre-requisite: NUR 232+ NUR 233</b>	<b>متطلب سابق: تمض 232 + 233 تمض</b>
<b>Co-requisite: NUR 243</b>	<b>متطلب متزامن: 243 تمض</b>
<p>يهدف هذا المقرر النظري إلى تعريف طالب التمريض بدور الممرض المهني في الارتقاء بمستوى الرعاية الصحية للمرضى البالغين . يركز المقرر على تقديم الرعاية التمريضية للمرضى الذين يعانون من اعتلالات صحية معينة. كما يزود هذا المقرر الطلبة بالمعلومات ذات الصلة بتقدم العمر و كيفية التعرف على أهم مخاوف و احتياجات المرضى. وكذلك فإن المقرر يتعرض لإيضاح مفاهيم المنهجية التمريضية , التفكير و النقد و الاختلافات الثقافية بين المرضى.</p>	
<p>This theoretical course introduces nursing students to the role of professional nurse in the promotion of care among adult clients. It focuses on providing nursing Care for adult client experiencing specific health alterations. Students are also provided with the relevant Knowledge to the aging process and how to examine the main concepts and needs that are related. The nursing process; critical thinking concepts and the cultural variations between patients are also addressed.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 243</b>	<b>الرقم و الرمز: 243 تمض</b>
<b>Course : Adult Health Nursing-1/ Clinical</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة البالغين 1/ عملي</b>
<b>Credits: 3(0+3+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+3+0)</b>
<b>Pre-requisite: NUR 234</b>	<b>متطلب سابق: 234 تمض</b>
<b>Co-requisite: NUR241+NUR 242</b>	<b>متطلب متزامن : 241 تمض+242تمض</b>
<p>هذا المقرر العملي هو مقرر متزامن مع مقرر تمريض صحة البالغين 1 نظري . و يركز المقرر على رفع قدرات طالب التمريض المعرفية و المهارية لتمكينهم من تقديم الرعاية التمريضية على درجة عالية من الكفاءة للمرضى البالغين الذين يعانون من أمراض حقيقية أو محتملة. كما يركز المقرر على أهمية تطبيق المنهجية التمريضية للعناية بالمرضى من ذوي الحالات الحادة و المزمنة في أقسام الباطني و الجراحة. وكذلك فإن المقرر يعرض إلى الخلفية الثقافية للمرضى و الاعتبارات الأخلاقية و القانونية.</p>	
<p>This clinical course is a co-requisite to the theoretical part of adult health nursing 1. The course focuses on improving the knowledge and skills of nursing students to enable them providing competent nursing care for adult with actual and potential health problems. The course also emphasis the importance of applying the nursing process to care for clients with acute and chronic conditions within the medical and surgical settings. The cultural, ethical, and legal considerations are addressed.</p>	

<b>Code &amp; No: MED241</b>	<b>الرقم و الرمز: 241 طبي</b>
<b>Course: Medical Microbiology</b>	<b>اسم المقرر: الأحياء الدقيقة الطبية</b>
<b>Credits: 3(2+1+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+1+2)</b>
<b>Pre-requisite: BIO 106</b>	<b>متطلب سابق: 106 حيا</b>

<b>Co-requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
صمم هذا المقرر لتزويد الطلاب بالمعلومات الأساسية في علم الأحياء الدقيقة الطبية التي تتضمن المعرفة بالجراثيم والفيروسات والطفيليات و الفطريات الطبية, وتأثيراتها على صحة الإنسان إضافة إلى طرق الوقاية والعلاج من إصاباتهما.	
The course is designed to provide nursing students with essential information in medical microbiology science, including general knowledge about bacteria, viruses, protozoa, fungi and parasites with their effects on human health and methods of prophylaxis and treatment against them.	

<b>Code &amp; No: CHM207</b>	<b>الرقم و الرمز: 207كيم</b>
<b>Course: Biochemistry</b>	<b>اسم المقرر: الكيمياء الحيوية</b>
<b>Credits : 2(2+0+0)</b>	<b>الساعات: 2(0+0+2)</b>
<b>Pre-requisite: BIO106+CHM106</b>	<b>متطلب سابق: 106حيا+106كيم</b>
<b>Co-requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
يهدف هذا المقرر لمساعدة طالب التمريض في اكتساب المعرفة الأساسية ببنى ووظائف البروتينات والحموض الأمينية والليبيدات والكربوهيدرات والمعادن والفيتامينات. كما يتضمن المقرر تركيب ووظائف الهرمونات والإنزيمات الرئيسية و الحالات المرضية المتعلقة بها. إضافة إلى تعلم المبادئ الأساسية في الاستقلاب.	
The goal of this course is for nursing student to acquire basic knowledge about structure and functions of proteins, amino acids, lipids, carbohydrates, minerals and vitamins. Also, the course focuses on structure and functions of hormones, enzymes and related clinical conditions, as well as principles of metabolism.	

<b>Code &amp; No : NUR351</b>	<b>الرقم و الرمز: 351 تمض</b>
<b>Course: Adult Health Nursing – 2/ Theory</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة البالغين -2/نظري</b>
<b>Credits: 3(3+0+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+0+3)</b>
<b>Pre-requisite : NUR 243</b>	<b>متطلب سابق: 243 تمض</b>
<b>Co-requisite: NUR 352</b>	<b>متطلب متزامن: 352 تمض</b>
صمم هذا المقرر لتزويد طالب التمريض بالمعلومات والمهارات الأكثر تقدماً لتمكينهم من العناية بمرضاهم من البالغين بكفاءة أفضل. ويركز المقرر على استخدام المنهجية التمريضية ومبادئ التفكير النقدي لمساعدة الطلبة على تقديم الرعاية التمريضية الآمنة والصحية للمرضى من ذوي الأمراض المختلفة في أقسام الباطني والجراحة, والحالات الحرجة. ويعرض المقرر أيضاً إلى الاختلافات الثقافية والاجتماعية بين المرضى والاعتبارات الأخلاقية ذات العلاقة.	
This theoretical course is designed to provide nursing students with more advanced knowledge that enables them to care for their adult clients competently. The course also focuses on the use of the nursing process and	

critical thinking principles to guide them in providing nursing care to clients complaining of acute, chronic and critical conditions. Socio-cultural variations between clients and the relevant ethical considerations are also addressed.

<b>Code &amp; No: NUR 352</b>	<b>الرقم و الرمز: 352 تمض</b>
<b>Course: Adult Health Nursing – 2 /Clinical.</b>	<b>اسم المقرر: تمرير صحة البالغين 2 / عملي</b>
<b>Credits: 3 (0+3+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+3+0)</b>
<b>Pre-requisite: NUR 244</b>	<b>متطلب سابق: 244 تمض</b>
<b>Co-requisite: NUR 351</b>	<b>متطلب متزامن : 351 تمض</b>
<p>هذا المقرر العملي متزامن مع مقرر تمرير صحة البالغين النظري 2. يركز المقرر على تحسين مهارات الطلبة في استخدام المنهجية التمريضية ومبادئ التفكير الناقد والتي تساعد الطالب على تزويد المرضى بأفضل رعاية تمريضية ممكنة. خلال المقرر، سوف يخضع الطلبة للتدريب في أقسام ووحدات الباطني، الجراحة، القلب، الأعصاب، العظام، الأورام، الكلى والأنف والأذن والحنجرة وغرف العمليات.</p>	
<p>This clinical course is a co-requisite to the theoretical part of adult health nursing-2. The course focuses on improving students' skills in utilizing the nursing process and critical thinking principles that enables students to provide the best nursing care for their clients. During the course, student will be exposed to a variety of experiences in the medical, surgical, cardiology, neurology, orthopedic, oncology, dialysis, ear and throat units, as well as operation room.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 353</b>	<b>الرقم و الرمز: 353 تمض</b>
<b>Course: Human Growth and Development</b>	<b>اسم المقرر: نمو وتطور الإنسان</b>
<b>Credits: 2(2+0+0)</b>	<b>الساعات: 2(0+0+2)</b>
<b>Pre-requisite: NUR232+NUR 351</b>	<b>متطلب سابق: 351 تمض + 232 تمض</b>
<b>Co-requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>صمم هذا المقرر لتعريف طالب التمريض بمفاهيم النمو، التطور والنضوج. حيث يوضح المقرر مراحل النمو والتطور لدى الإنسان خلال حياته. يركز المقرر بشكل رئيس على الأبعاد الجسمية، العاطفية، الذهنية والاجتماعية لنمو وتطور الإنسان. كذلك فإن المقرر يستعرض أهم الإجراءات التمريضية الوقائية في كل مرحلة من مراحل حياة الإنسان.</p>	
<p>This course is designed to introduce nursing student to the concepts of growth, development, and maturation. It explores the stages of growth and development throughout the life span. Specific emphasis is placed on the physical, emotional, cognitive, social, and spiritual growth and development of human beings. Nursing precaution measures in each developmental stage are also addressed.</p>	



<b>Code &amp; No: NUR 354</b>	<b>الرقم والرمز: 354تمض</b>
<b>Course: Health Education</b>	<b>اسم المقرر: التثقيف الصحي</b>
<b>Credits:2(2+0+0)</b>	<b>الساعات: 2(0+0+2)</b>
<b>Pre – requisite:</b>	<b>متطلب سابق:</b>
<b>Co- requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>يهدف المقرر إلى تعريف الطلاب بنظريات التعلم، وفهم أساسيات تصميم وتطوير البرامج التعليمية والتثقيفية طبقاً للاحتياجات الصحية للفرد والعائلة والمجتمع. وكذلك يركز على تعليم الطالب كيفية تخطيط واختيار الفئات المستهدفة و تنظيم وإعداد وتنفيذ وتقييم برامج التثقيف الصحي، والعمل ضمن الفريق الصحي وقيادة المجتمع المحلي وكيفية استخدام الوسائل المساعدة في التثقيف الصحي.</p>	
<p>This course aimed to provide nursing students with knowledge about learning theories and teaching strategies as well as understanding the basis of designing and developing educational programs according to necessary information about health needs of individual, family and community. Health education program planning, selection of target groups, implementation, and evaluation is also covered. Student learned how to work as member of health team to lead the local community and the proper use of all methods in health education.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 355</b>	<b>الرقم و الرمز: 355 تمض</b>
<b>Course: Principles of Nutrition</b>	<b>اسم المقرر: مبادئ التغذية.</b>
<b>Credits: 2(2+0+0)</b>	<b>الساعات: 2(0+0+2)</b>
<b>Pre-requisite:CHM207+NUR241</b>	<b>متطلب سابق: 207 كيم+241 تمض</b>
<b>Co-requisite: NUR351</b>	<b>متطلب متزامن: 351تمض</b>
<p>يعرف هذا المقرر النظري طالب التمريض على أهم مفاهيم التغذية في حالتها الصحية والمرض. خلال هذا المقرر سيتمكن الطالب من التعرف على احتياجات الإنسان خلال كافة المراحل العمرية. ويركز المقرر على عملية الهدم والبناء، التغذية والمرض، أثر الثقافة على التغذية والدور المهني للممرض في تقييم وتوفير الحاجات الغذائية لجميع المرضى.</p>	
<p>This course introduces nursing student to the concepts of nutrition in illness and wellness. Student will be able to learn about the nutritional requirements of humans of different age groups. Attention is given to the nutrition and metabolism, nutrition and illness, influences of culture on nutrition, and the role of professional nurses in assessing and providing proper nutritional needs of all clients.</p>	

<b>Code &amp; no : NUR 356</b>	<b>الرقم و الرمز : 356تمض</b>
<b>Course: Pharmacologic Aspects of Patient Care</b>	<b>اسم المقرر: الجوانب الدوائية في عناية المرضى</b>

<b>Credits : 3(3+0+0)</b>	<b>الساعات : 3(0+0+3)</b>
<b>Pre-requisite: CHM 207</b>	<b>متطلب سابق: 207 كيم</b>
<b>Co-requisite: NUR 243+ NUR 244</b>	<b>متطلب متزامن: 243 تمض+244 تمض</b>
<p>صمم هذا المقرر ليعرف طالب التمريض بمجموعات و تصنيف الأدوية الرئيسية. يتم من خلال هذا المقرر التعرض إلى مبادئ عمل الأدوية, الجرعة والاستخدام العلاجي للأدوية و كذلك الأعراض الجانبية لكل منها. و بشكل رئيس فإن المقرر يولي اهتماماً مميّزاً للعناية و الإجراءات التمريضية فيما يتعلق بطرق إعطاء الدواء والتأثيرات الجانبية للأدوية والتداخلات الدوائية.</p>	
<p>This course is designed to introduce nursing students to the major categories of drugs. The principles of action, therapeutic use of drugs, and the side effects are emphasized. Specific attention is given to the nursing considerations for medication administration, adverse effects and drug interaction.</p>	

<b>Code &amp; NO : NUR361</b>	<b>الرقم والرمز: 361 تمض</b>
<b>Course: Maternal-Newborn Health Nursing /Theory</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة الام وحديثي الولادة / نظري</b>
<b>Credits: 3 (3+0+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+0+3)</b>
<b>Pre – requisite: NUR352</b>	<b>متطلب سابق: 352 تمض</b>
<b>Co- requisite: NUR362</b>	<b>متطلب متزامن: 362 تمض</b>
<p>هذا المقرر النظري يعرّف طالب التمريض على دور الممرضة في تقديم الرعاية التمريضية للأم والعائلة المنجبة داخل المستشفى أو في المراكز الصحية داخل المجتمع، وبشكل رئيس يركز المقرر على مراحل الحمل والولادة ومضاعفاتها، كذلك يركز المقرر على القضايا الأخلاقية والقانونية، العوامل والاختلافات الثقافية ذات العلاقة بالحمل والولادة.</p>	
<p>This theoretical course introduces nursing student to the role of professional nurse in the delivery of nursing care to childbearing families in the hospital or in the community. Emphasis is placed on the pregnancy, labor, and neonatal stages. High risk and complications of pregnancy and delivery are addressed. Ethical and legal dilemmas, the cultural influences and variations related to pregnancy and labor are also emphasized.</p>	

<b>Code &amp; NO : NUR362</b>	<b>الرقم والرمز: 362 تمض</b>
-------------------------------	------------------------------

<b>Course: Maternal-Newborn Health Nursing /clinical</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة الام وحديثي الولادة / عملي</b>
<b>Credits : 3 (0+3+0)</b>	<b>الساعات: 3 ( 0+3+0 )</b>
<b>Pre – requisite: NUR352</b>	<b>متطلب سابق: 352 تمض</b>
<b>Co- requisite: NUR361</b>	<b>متطلب متزامن: 361 تمض</b>
<p>هذا المقرر العملي متزامن مع مقرر تمريض صحة الام وحديثي الولادة النظري . يركز هذا المقرر على تطبيق مهارات المنهجية التمريضية والتفكير النقدي كاطار رئيس قبل , خلال وبعد عملية الولادة . كذلك فان المقرر يركز على مفهوم العناية الكلية للعائلات التي تمر بتجربة الإنجاب . كما ان المقرر يهتم بان يكتسب الطالب المعرفة والمهارات اللازمة من خلال مروره داخل المختبر او المستشفى بتجارب تدريبية مختلفة تمكنه من مساعدة العائلات التي تمر بتجربة الحمل والولادة.</p>	
<p>This clinical course is co-requisite to the theoretical part of maternal-newborn health nursing. Emphasis is placed on applying the nursing process and critical thinking skills are prime frameworks prior to, during and following the delivery, the concept of holistic care to the childbearing families is also emphasized. Specific attention is given to exposing student to a variety of situations during lab/clinical experiences to enable student in helping childbearing families to adapt.</p>	

<b>Code &amp; NO : NUR363</b>	<b>الرقم والرمز: 363 تمض</b>
<b>Course: Pediatric Health Nursing /Theory</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة الأطفال</b>
<b>Credits : 3 (3+3+0)</b>	<b>الساعات: 3 ( 0+0+3 )</b>
<b>Pre – requisite: NUR351</b>	<b>متطلب سابق: 351 تمض</b>
<b>Co- requisite: NUR364</b>	<b>متطلب متزامن: 364 تمض</b>
<p>يهدف هذا المقرر النظري الى توضيح دور الممرض في عملية الارتقاء بحالة الاطفال الصحية. كما يعرف المقرر طالب التمريض بأهم وأكثر الأمراض الحادة والمزمنة شيوعا بين حديثي الولادة والاطفال بما في ذلك الأمراض المعدية . كذلك يستعرض المقرر مفاهيم النمو والتطور الطبيعي والتطعيمات لدى حديثي الولادة والأطفال .</p>	
<p>This theoretical course aims at exploring the role of nurses in promoting the health status of children. The course also introduces nursing students to the most common acute and chronic health alteration among children including the communicable diseases. Concepts of normal growth and development of neonates and children and vaccination are addressed.</p>	

<b>Code &amp; NO: NUR364</b>	<b>الرقم والرمز: 364 تمض</b>
------------------------------	------------------------------

<b>Course: Pediatric Health Nursing /clinical</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة الأطفال / عملي</b>
<b>Credits : 3(0+3+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+3+0)</b>
<b>Pre – requisite :NUR352</b>	<b>متطلب سابق: 352 تمض</b>
<b>Co- requisite NUR363</b>	<b>متطلب متزامن: 363 تمض</b>
<p>هذا المقرر العملي متزامن مع مقرر صحة الأطفال النظري ويركز هذا المقرر على حالتني الصحة والمرض بين الرضع والأطفال. كذلك تم التركيز على الإجراءات التمريضية الصحية للأمراض الحادة , المزمنة والاختلالات الحالية والمتوقعة لدى الأطفال في منظور الرعاية الشاملة من خلال مرورهم داخل المختبر او المستشفى بتجارب تدريبية مختلفة. كما تم توضيح اثر العوامل القانونية الأخلاقية , الثقافية , الاقتصادية , والاجتماعية على صناعة القرار ونتائج الرعاية التمريضية.</p>	
<p>This clinical course is a co-requisite to the theoretical part of pediatric health nursing. It focuses on the health and illness of infants and children. Emphasis is placed on the therapeutic nursing interventions for the acute, chronic, actual and potential health alteration in children in the context of holistic approach of care, through exposing student to a variety of situations during lab/clinical experiences. The legal, ethical, cultural, economic, and social factors which affect decision making and outcomes of nursing care explored.</p>	

<b>Code &amp; NO: NUR 365</b>	<b>الرقم والرمز : 365 تمض</b>
<b>Course: Path physiology</b>	<b>اسم المقرر : علم الأمراض الوظيفي</b>
<b>Credits : 3 (3+0+0)</b>	<b>الساعات: 3 (0+0+3)</b>
<b>Pre – requisite: NUR232+NUR241</b>	<b>متطلب سابق: 232تمض+241تمض</b>
<b>Co- requisite: NUR351</b>	<b>متطلب متزامن: 351تمض</b>
<p>هذا المقرر النظري يعرف طالب التمريض على الآليات والنظريات ذات العلاقة بتطور المرض والاضطرابات في وظائف جسم الإنسان خلال حياته ,كما يتناول الحالات الشائعة ذات العلاقة بالأنماط الوظيفية للصحة , والاستجابات المناعية للأمراض.</p>	
<p>This theoretical course introduce nursing student to the mechanisms and theories related to the development of disease and alternation in body function of individuals throughout their life span. Common condition related to functional health patterns and immunological responses are also addressed.</p>	

<b>Code &amp; NO: NUR471</b>	<b>الرقم والرمز: 471 تمض</b>
<b>Course: Community Health Nursing/Theory</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة المجتمع / نظري</b>
<b>Credits : 3(3+0+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+0+3)</b>
<b>Pre – requisite :NUR 361+ NUR 363</b>	<b>متطلب سابق: 361تمض + 363تمض</b>
<b>Co- requisite :NUR472</b>	<b>متطلب متزامن: 472تمض</b>

يركز هذا المقرر النظري على توضيح الدور الرئيس لتمريض صحة المجتمع في الارتقاء بالصحة , الوقاية من المرض , وإعادة المريض إلى حالة الصحة , كما يركز المقرر على إيضاح وتطبيق المنهجية التمريضية كإطار رئيس في تقديم الرعاية التمريضية للأفراد والعائلات . كذلك فإن المقرر يركز على تقييم الظروف الجسمية , النفس – اجتماعية والثقافية ومن ثم تزويد الطلبة بالمعلومات التي تمكنهم من التعرف على الأفراد والمجتمعات الأكثر عرضة للمخاطر وتقديم العناية التمريضية المناسبة لهم .

This theoretical course focuses on exploring the main role of community health nursing in promoting health, preventing illness, and restoring health. The nursing process as a prime framework in providing nursing care of individuals and families will be explored and applied. Emphasis is placed on the assessment of physical, psychosocial, and cultural environments. Knowledge related to identifying individuals and communities at risk and providing them with the proper nursing care is also explored.

<b>Code &amp; No: NUR 472</b>	<b>الرقم والرمز: 472 تمض</b>
<b>Course: Community Health Nursing /Clinical</b>	<b>اسم المقرر: تمريض صحة المجتمع / عملي</b>
<b>Credits: 3( 0+3+0)</b>	<b>الساعات: 3( 0 +3+0)</b>
<b>Pre – requisite: NUR 362 + NUR 364</b>	<b>متطلب سابق: 362 تمض + 364 تمض</b>
<b>Co- requisite: NUR 471</b>	<b>متطلب متزامن: 471 تمض</b>
<p>هذا المقرر العملي متزامن مع مقرر تمريض صحة المجتمع النظري ويهدف إلى تطوير مهارات طالب التمريض في مجال تقديم الرعاية التمريضية للأفراد والعائلات والمجتمعات. كما يركز المقرر على تزويد الطالب بالفرصة لوضع المعلومة النظرية قيد التطبيق العملي في أماكن تدريبية مختلفة يتم اختيارها بعناية داخل المجتمع. المراكز الصحية الأولية, المدارس والمصانع هي أمثلة رئيسية على أماكن التدريب والفئات المستهدفة.</p>	
<p>This clinical course is a co- requisite to community health nursing theoretical part. It aims at developing the skills of nursing student in providing nursing care for individuals, families, and communities. The course also focuses on providing students with the opportunity to put theory into practice in a variety of selected placements in the community. The primary health care centers, schools, and factories are all examples of these setting.</p>	

<b>Code &amp; No : NUR 473</b>	<b>الرقم والرمز: 473 تمض</b>
<b>Course : Mental Health Nursing /theory</b>	<b>اسم المقرر: تمريض الصحة العقلية / نظري</b>
<b>Credits: 3( 3+ 0+0)</b>	<b>الساعات: 3 ( 0+0+3)</b>
<b>Pre – requisite: NUR 361 NUR 363</b>	<b>متطلب سابق: 361 تمض + 363 تمض</b>
<b>Co- requisite: NUR 474</b>	<b>متطلب متزامن : 474 تمض</b>
<p>هذا المقرر النظري يعرف طالب التمريض على أهم مفاهيم الصحة والمرض النفسي , كذلك يزود المقرر الطلبة بالمعلومات الأساسية حول أهم الأمراض النفسية والعقلية , دور ممرضة الصحة النفسية , نظريات تطور الشخصية , وطرق العلاج المختلفة , وبشكل رئيس فإن المقرر يركز على المنهجية التمريضية وأسلوب</p>	

التفكير النقدي كأساس لتقديم الرعاية التمريضية للمرضى النفسيين . كما يركز المقرر على مهارات الاتصال وبناء العلاقة الصحية مع المرضى النفسيين .

This theoretical course introduces nursing student to the basic concepts of mental health and illness. It provides student with a base knowledge of mental health disorders, role of mental health nurses, theories of personality development, and treatment modalities. An emphasis is placed on the nursing process to provide proper nursing care for mentally ill. Communication skills and therapeutic relationship with mentally ill people is also addressed.

<b>Code &amp; No : NUR 474</b>	<b>الرقم والرمز: 474 تمض</b>
<b>Course: Mental Health Nursing /Clinical</b>	<b>اسم المقرر: تمريض الصحة العقلية / عملي</b>
<b>Credits: 3(0+3+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+3+0)</b>
<b>Pre – requisite: NUR 363 + NUR 364</b>	<b>متطلب سابق: 363 تمض + 364 تمض</b>
<b>Co- requisite: NUR 473</b>	<b>متطلب متزامن: 473 تمض</b>
<p>هذا المقرر العملي متزامن مع مقرر تمريض الصحة العقلية النظري . معتمدا على المنهجية التمريضية , التفكير الناقد ومهارات الاتصال الصحية , فان المقرر يزود الطلبة بالفرصة لتطبيق المفاهيم النظرية في مواقع التدريب المختلفة . وبشكل رئيس فان المقرر يركز على تحسين واستمرارية والمحافظة على الصحة النفسية للمرضى والعائلات . كذلك فان المقرر يأخذ بعين الاعتبار أن يعمل الطلبة ضمن فريق متكامل في مجال التخطيط , التنفيذ والمقابلات الجماعية الصحية مع المرضى النفسيين .</p>	
<p>This clinical course is a co-requisite to theoretical part of mental health nursing module. Guided by the nursing process, critical thinking and therapeutic communication skills. Nursing students are provided with the opportunity to apply the learnt theoretical concepts into practice. Emphasis is placed on promoting, maintaining, and restoring the mental health of individuals and families. Interdisciplinary team planning, intervention, and therapeutic group meeting are also considered.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR475</b>	<b>الرقم والرمز: 475 تمض</b>
<b>Course: Nursing Research &amp; Statistical Analysis</b>	<b>اسم المقرر: أساليب البحث التمريضي والتحليل الإحصائي</b>
<b>Credits: 3(3+0+1)</b>	<b>الساعات: 3(1+0+3)</b>
<b>Pre – requisite:</b>	<b>متطلب سابق:</b>
<b>Co- requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>لقد صمم هذا المقرر لمساعدة الطالب على تطوير وفهم مبادئ البحث العلمي. ويناقش أساليب وطرق وخطوات البحث العلمي وانعكاسها على مهنة التمريض. ويستعرض المقرر مفاهيم ومبادئ التحليل الإحصائي من جمع المعلومات، وأنواع العينات وطرق اختيارها، كما يزود طلاب التمريض بالمهارات اللازمة للقراءة، والتقييم، وتفسير نتائج دراسات البحث التمريضي. بالإضافة إلى استخدام مهارات الحاسب الآلي في إنجاز المشاريع</p>	

البحثية في شكل مجموعات وما يعود ذلك من نتائج مفيدة لممارسة المهنة.

This course is designed to assist the student to develop an understanding of the basic principles of research and scientific inquiry including the identification of problem and steps in research methodology in the field of nursing. Also, it introduces the basic concepts, and principles of Statistical methods, methods of data collection, sampling, how to choose them & provides nursing students with competencies necessary to read, evaluate, and interpret findings of nursing research studies. In addition to the use of computers in conducting research project in groups and use of the findings in nursing practice.

<b>Code &amp; No: NUR 481</b>	<b>الرقم و الرمز: 481 تمض</b>
<b>Course: Emergency Nursing</b>	<b>اسم المقرر: تمريض الحالات الطارئة</b>
<b>Credits: 5(2+3+0)</b>	<b>الساعات: 5(0+3+2)</b>
<b>Pre-requisite:</b>	<b>متطلب سابق: 351 تمض+352 تمض</b>
<b>Co-requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>يركز المقرر على إكساب الطالب المهارات التمريضية اللازمة للعناية بحالات الطوارئ والحوادث الشائعة وتتم ممارسة هذه المهارات بوحدات الطوارئ والحوادث بمختلف المستشفيات والمراكز الإسعافية. يتناول المحتوى النظري للمقرر دراسة أسس العناية بحالات الطوارئ وطرائق التقييم وتصنيف المرضى وفقا لدرجة الخطورة بما في ذلك أسس الإنعاش القلبي الرئوي وتطبيقاته والعناية بالجروح بأنواعها والحروق بدرجاتها وحالات التسمم والكسور بأنواعها والسبات والتغير في درجة الحرارة وطرق علاجها مع التركيز على دور التمريض في العناية بالحالات الطارئة.</p>	
<p>This course focuses on providing student with the necessary nursing skills to provide care for emergencies and common accidents, the application of skills will take place in emergency settings. The theoretical part of course addresses studying the fundamentals of emergency care and methods of evaluation and classification of clients according to degree of risk, including the foundations of CPR and its applications, Wound care and burns of all types and degrees, Poisonings, fractures, coma and the change in temperature and methods of treatment, with emphasis on the role of nursing care in emergency situations</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 482</b>	<b>الرقم والرمز: 482 تمض</b>
<b>Course : Nursing Management and leadership / theory</b>	<b>اسم المقرر: الإدارة والقيادة في التمريض / نظري</b>
<b>Credits : 3( 3+0+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+0+3)</b>
<b>Pre – requisite: NUR 471 +NUR 473</b>	<b>متطلب سابق: 471 تمض + 473 تمض</b>
<b>Co- requisite :NUR 483</b>	<b>متطلب متزامن: 483 تمض</b>

هذا المقرر النظري يركز على أهم مفاهيم الإدارة والقيادة , كما يركز المقرر على دور الممرض كعنصر تغيير في مجال صياغة شكل الرعاية الصحية المستقبلية , يوضح المقرر المفاهيم والنظريات ذات العلاقة بالمؤسسات , الإدارة والقيادة , التغيير وعملية صنع القرار. كذلك فان المقرر يوضح أهم العوامل الاجتماعية الثقافية والاقتصادية والتاريخية التي تؤثر على الرعاية الصحية.

This theoretical course focuses on the basic concepts of leadership and management. It also emphasizes the role of the nurses as changing agent in forming health care for the future. The concepts and theories of organization, management and leadership, change, decision making are explored. Socio-cultural, economical, and historical factors that influence health care system are all also emphasized.

<b>Code &amp; No: NUR 483</b>	<b>الرقم والرمز: 483تمض</b>
<b>Course: Nursing Management and leadership /Clinical</b>	<b>اسم المقرر: الإدارة والقيادة في التمريض / عملي</b>
<b>Credits :2(0+2+0)</b>	<b>الساعات: 2(0+2+0)</b>
<b>Pre – requisite:</b>	<b>متطلب سابق:</b>
<b>Co- requisite: NUR 482</b>	<b>متطلب متزامن: 482تمض</b>
<p>هذا المقرر العملي متزامن مع مقرر القيادة والإدارة في التمريض النظري . يركز المقرر على تطبيق المفاهيم النظرية في مواقع العمل المختلفة , حيث من المتوقع أن يكتسب الطالب الخبرات اللازمة في مجال الإدارة والقيادة . كما يركز المقرر على إدارة الموارد , حل الخلافات , إدارة الرعاية , تحسين الجودة , وتقييم الممارسات التمريضية من خلال التعاون ما بين مسؤولي التمريض في المستشفى ومشرفي التدريب في الكلية .</p>	
<p>This clinical course is a co-requisite to the theoretical part of nursing management and leadership. The course focuses on the application of theoretical concepts in the practice setting where students are expected to gain managerial and leadership experience. Emphasis is placed on resource management, conflict resolution, managed care, quality improvement, and evaluation practice through collaborative efforts between hospital staff and college mentors.</p>	

<b>Code &amp; No: NUR 484</b>	<b>الرقم والرمز: 484تمض</b>
<b>Course: Information Technology in Nursing</b>	<b>اسم المقرر: تكنولوجيا المعلومات في التمريض</b>
<b>Credits : 3(3+0+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+0+3)</b>
<b>Pre-requisite: NUR 475</b>	<b>متطلب سابق: 475تمض</b>
<b>Co-requisite: NUR 483</b>	<b>متطلب متزامن: 483تمض</b>
<p>يركز هذا المقرر على أهمية استخدام الحاسب الآلي في مجالات التعليم , الممارسة , الإدارة والبحث العلمي مع التركيز على تطبيقاتها في مجال التمريض . كما يركز المقرر على نظام المعلومات الإكلينيكي , الانترنت , معالجة البيانات , قواعد البيانات.</p>	



This course focuses in the importance of utilization of computer in health care, education, research, practice, and administration with specific emphasis on nursing applications. The course place emphasis on the clinical information system, the internet, word processing, and data bases.

<b>Code &amp; No: NUR 485</b>	<b>الرقم و الرمز: 485 تمض</b>
<b>Course: Trends and Issues in Nursing</b>	<b>اسم المقرر: التمريض اتجاهات وقضايا</b>
<b>Credits: 2 (2+0+0)</b>	<b>الساعات: 2 (0+0+2)</b>
<b>Pre-requisite:</b>	<b>متطلب سابق:</b>
<b>Co-requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>صمم هذا المقرر من أجل مناقشة القضايا الأخلاقية والقانونية ذات العلاقة بمهنة التمريض و استعراض أهم وأحدث القضايا المحلية والعالمية التي تؤثر على ممارسة مهنة التمريض. كما يولي المقرر اهتماماً للقوانين ، الأنظمة، ومعايير الرعاية الصحية في المملكة. و يعرض المقرر الفروق بين الأسس الأخلاقية والقانونية للإجراءات التمريضية على المستويين المحلي والعالمي لتسهيل عملية صنع القرار.</p>	
<p>This course is designed to discuss the legal and ethical issues related to nursing practice. The local and global issues that influence nursing practice are addressed. Emphasis is placed on the laws, regulations, legal systems, and standards of care. Specific attention given to the differences between ethical and legal bases for nursing actions on the local and global levels to facilitate decision making process.</p>	

<b>Code &amp; No : NUR486</b>	<b>الرقم و الرمز: 486 تمض</b>
<b>Course: Evidenced-Based Practice and critical Thinking.</b>	<b>اسم المقرر: الممارسة المبينة على البرهان والتفكير الناقد.</b>
<b>Credits: 3(3+0+0)</b>	<b>الساعات: 3(0+0+3)</b>
<b>Pre-requisite : NUR 475</b>	<b>متطلب سابق: 475 تمض</b>
<b>Co-requisite:</b>	<b>متطلب متزامن:</b>
<p>يركز هذا المقرر النظري على تزويد طالب التمريض بمهارات التفكير النقدي اللازمة لممارسة مهنة التمريض. ويمكن المقرر أيضاً طلبية التمريض من ممارسة مهارات التفكير النقدي من خلال تحليل العديد من الحالات الدراسية التمريضية. وبشكل رئيس يركز المقرر على تخصصات التمريض المختلفة ومنها تمريض صحة البالغين، تمريض صحة المجتمع، تمريض صحة الأمومة وحديثي الولادة، تمريض صحة الأطفال وتمريض الصحة النفسية.</p>	
<p>This theoretical course focuses on providing nursing student with the cognitive critical thinking skills required for professional nursing practice. The course enables nursing student to practice critical thinking through the analysis of certain nursing case studies. Specific emphasis is placed on a variety of nursing specialties including adult health nursing, community nursing, maternal-newborn nursing, child health nursing and mental health nursing.</p>	